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A l’edifici Antoni M. Alcover i Sureda de la Universitat de les Illes Balears, a les 12.00 
hores del dia 24 de novembre de 2022, es reuneix la Comissió d’Investigació amb el 
següent ordre del dia: 

1. Informació. 

2. Valoració de la viabilitat i conveniència de crear l’Institut propi INAGEA. 

3. Informació del progrés dels Grups de Treball de la Comissió d´Investigació: 

1. Pla Estratègic de Recerca 

2. Estratègia i normativa de Grups de Recerca 

3. Estratègia i normativa de Recursos Humans en recerca 

4. Afers de tràmit. 

5. Torn obert de paraula. 

Hi assisteixen els membres següents:  

 

Dr. Víctor Homar Santaner, vicerector de Política Científica i Investigació i president 
de la Comissió d’Investigació (en endavant Comissió). 

 

Vocals: 

 

Dra. Eva M. Aguilar Mediavilla 

Dr. Pau Balart Castro 

Dr. Rafael Bosch Zaragoza  

Dr. Miguel J. Deyá Bauzá  

Dr. Emilio Hernández García 

Dra. Maria de la M. Llabrés Segura 

Dr. José I. Prieto Arranz  

Dra. Joana M. Ramis Morey 

Dr. Jaume A. Segura Fuster  

Dra. Alícia M. Sintes Olives 

Dra. Antonia Paniza Fullana 

Sra. Maria Canyelles  

 

Dra. Montserrat Rodríguez Delgado, directora de l’Àrea d’Investigació, amb veu i 
sense vot. 

 

Xavier Salvà Picó, cap de Secció de l’Àrea d’Investigació i secretari de la Comissió. 
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Excusen la seva presència els vocals: 

 

Dra. Margarita I. Gili Planas 

Dr. Jaume Flexas Sans 

Dra. Lucrecia Burges Cruz 

Dr. Miquel Bennàssar Veny  

Sr. Theo Obrador Viel 

 

Desenvolupament de la sessió: 

 

1. Informació 

El president de la Comissió obre la sessió informant que l’acta de la sessió anterior ja 
es va aprovar i es va passar a la firma dels membres de la Comissió. 

 

Comenta diferents aspectes referents a les convocatòries següents: 

 

Referent a la convocatòria dels Proyectos Estratégicos Orientados a la Transición 
Ecológica y a la Transición Digital de l’any 2021, la UIB ha obtingut 19 projectes d’un 
total de 29 sol·licitats amb un import concedit de 2.404.190,00 €, la qual cosa es 
considera una bona taxa d’èxit. 

 

Informa també dels resultats de les convocatòries Ramón y Cajal, Juan de la Cierva-
Formación, Personal Tècnic de Suport, totes elles del Ministeri de Ciència i Innovació, i 
sobre els resultats de la convocatòria SOIB, Recerca i Innovació. 

 

Referent a aquesta darrera convocatòria SOIB, Recerca i Innovació, el Vicerector 
comenta els problemes en la gestió que hi ha hagut i la dificultat en la tramitació i 
seguiment, fins el punt que la UIB es planteja no participar en una segona 
convocatòria i sol·licitar al SOIB un allargament dels contractes ja existents a un 
segon any. 

El doctor Deyá manifesta que si es produeix aquesta circumstància expressada pel 
Vicerector es podria produir un greuge amb els investigadors que no acudiren a la 
primera convocatòria i que estarien pendents de la segona convocatòria. 

La doctora Sintes expressa que tal vegada es podria plantejar un sistema mixt: els 
responsables dels contractes que estiguin contents amb la selecció feta a la primera 
convocatòria podrien ampliar els contractes un any més i la resta de contractes 
podrien sortir a una nova convocatòria. 
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El doctor Hernández manifesta també que la convocatòria ha estat complicada i que 
necessita millorar. 

 

Referent a la convocatòria estatal INVESTIGO, el Vicerector comenta que és una 
convocatòria especial en la qual les Universitats que primer registren les sol·licituds 
són les que al final obtenen els contractes, per la qual cosa és una convocatòria 
atípica. La UIB se va presentar als dos primers terminis però les sol·licituds han estat 
denegades. En data d’11 de novembre el SEPE va obrir un nou termini per sol·licitar la 
subvenció i, en aquest tercer termini, les ajudes havien d'estar necessàriament 
relacionades amb ocupacions referides a l'economia verda, la transició ecològica o 
altres actuacions vinculades amb “l'etiquetatge verd”, o referides a la digitalització de 
serveis, la transformació digital o altres actuacions vinculades amb l'etiquetatge 
digital. La UIB va presentar la seva sol·licitud dia 11 de novembre a les 01:13 hores. 

 

En relació als Plans Complementaris finançats pel fons PRTR i el Govern de les Illes 
Balears, comenta que s’han aconseguit els plans en les àrees de Biodiversitat, 
Astrofísica i Ciències Marines. 

Vinculats als plans esmentats, en l’àrea de Biodiversitat es pretén crear un centre de 
biodiversitat, en relació a l’àrea d’Astrofísica es pretén crear un centre de 
supercomputació i en relació a l’àrea de Ciències del Mar la gestió serà de l’IMEDEA-
CSIC. 

També relacionat amb l’anterior, la UIB ha demanat, i aconseguit, unes plataformes 
HiTech finançades pel Govern de les Illes Balears. En concret una serà per l’INAGEA i 
l’altra estarà vinculada als plans complementaris de biodiversitat i astrofísica. 

 

El Vicerector informa de les noves concessions del programa Maria de Maeztu a 
l’IFISC i a l’IMEDEA 

 

Informa així mateix de que s’ha aconseguit que el programa de foment de la recerca 
de la UIB es pugui finançar amb fons de l’Impost de Turisme Sostenible (ITS) i pels 
fons FEDER. Tots els ajuts del programa de foment de la recerca seran subvencionats 
amb un total de 5.000.000 euros al llarg dels anys 2023, 2024 i 2025. 

 

Tot el que comenta el Vicerector ha suposat un increment substancial dels fons en 
investigació gestionats per la UIB, amb la càrrega de gestió associada. 

 

Referent a la convocatòria de contractes postdoctorals i predoctorals de la CAIB, la 
UIB tornarà a establir un mecanisme pel qual es subvencionaran dos contractes 
postdoctorals. La dotació anual de cada un d’ells serà de 37.000,00 euros. 

El doctor Emilio Hernández indica que a la convocatòria de la CAIB ha desaparegut 
l’alineació amb el RIS3. 
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La doctora Montserrat Rodríguez comenta que l’alineació directa amb el RIS3 ha 
desaparegut de la convocatòria, però que la mateixa convocatòria no concreta si es 
tindrà en compte a l’hora d’avaluar els historials dels grups. 

Quan a la signatura de les peticions per part de candidats estrangers s’indica que per 
aquesta convocatòria la CAIB acceptarà el Docusign i la doctora Antònia Paniza ho 
considera un despropòsit. 

 

El Vicerector informa de les modificacions de la nova Llei de la Ciència. En aquest 
sentit fa èmfasi amb la ciència oberta (igualtat, diversitat, publicació en obert) i com 
això afectarà a les convocatòries futures. El Vicerector informa de que la UIB ha signat 
l'Acord sobre la reforma de l'avaluació de la investigació de la Coalició per a l'Avanç 
de l'Avaluació de la Investigació (CoARA). 

 

El Vicerector comenta la creació de la nova Àrea d’Investigació de la UIB i l’aprovació 
del conveni amb el CSIC pel que fa als instituts mixtes IMEDEA i IFISC. 

 

Quan a la nova avaluació de l’Institut d’Estudis Hispànics a la Modernitat (IEHM) per 
part de l’agència avaluadora de Castilla-León, aquesta es produeix arran de la protesta 
que hi hagué front a una primera avaluació per part de l’agència avaluadora AGAUR. 
En aquest sentit s’haurà d’avaluar l’al·legació que es va presentar front a la primera 
avaluació de l’AGAUR. 

 

S’ha tramitat l’avaluació de la proposta d’institut propi corresponent a l’Institut de 
Recerca en Intel·ligència Artificial (IAIB). 

 

La doctora Eva Aguilar manifesta que, en relació a l’IRIE, hi havia firmat un conveni de 
col·laboració amb la Conselleria d’Educació i Universitat. No obstant l’anterior, 
desapareixerà aquesta figura i el finançament serà com a despesa estructural de la 
pròpia Conselleria. 

 

2. Valoració de la viabilitat i conveniència de crear l´Institut propi INAGEA 

Referent a aquest tema el Vicerector comenta que s’ha tramitat el procediment oportú 
segons l’establert a l’Acord normatiu 12843/2018, de 24 de juliol, pel qual s'aprova la 
normativa reguladora dels instituts universitaris de recerca de la Universitat de les 
Illes Balears (FOU número 468, de 21 de setembre de 2018).  

Un cop acabada la primera fase de l’avaluació per part de l’agència avaluadora 
AGAUR, la Comissió d’Investigació ha d’elaborar un informe sobre la seva viabilitat. 
Referent als problemes que hi ha hagut en l’avaluació de l’Institut, esmenta que a 
l’informe d’avaluació s’indicava que l’àrea de Biologia Vegetal era la línia principal i 
que hi havia poca connexió amb altres àrees de l’Institut com puguin esser les de 
Geografia, per exemple. Per altra banda es va esgrimir que hi havia diferències 
curriculars notòries. Tot això es va poder al·legar, esmenant els defectes descrits, i 
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l’agència avaluadora, al final del procés, va avaluar la proposta amb 73 punts sobre un 
total de 100. 

Es decideix que la Comissió d’Investigació emetrà informe favorable per remetre al 
Consell de Direcció. 

 

3. Informació del progrés dels Grups de Treball de la Comissió d´Investigació. 

Pel que fa a l’estat actual dels grups de treball de la Comissió d’Investigació, el 
Vicerector informa del següent: 

En relació al grup de treball del Pla Estratègic de Recerca, s’haurà de tenir en compte, i 
estar alineats, amb el Pla Estratègic de la UIB que coordina el Vicerectorat de 
Planificació Estratègica, Internacionalització i Cooperació. 

Pel que fa al grup de treball d’Estratègia i normativa de Grups de Recerca, s’haurà de 
tenir en compte la possibilitat de finançament a través del programa de foment a la 
recerca. El Vicerector informa de la possibilitat d’associacions de grups de recerca i la 
possibilitat de tenir tècnics de proximitat. 

Quan al grup d’Estratègia i normativa de Recursos Humans en recerca, la qüestió a 
definir serà la forma de distribuir els recursos humans en recerca. La intenció és que hi 
hagi una normativa dins el 2023, però ho veu dificultós. 

La doctora Eva aguilar comenta que li agradaria que la part dels grups de recerca fos 
diligent perquè actualment xoca amb la normativa dels grups de recerca de l’IRIE i així 
poder evitar dualitats. 

El Vicerector comenta la seva intenció d’introduir la figura del co-investigador 
responsable que l’ANECA reconeix. 

 

4. Afers de tràmit 

Quan a afers de tràmit la doctora Eva aguilar comenta que s’ha d’aprovar la llista de 
grups de recerca de l’IRIE. Comenta breument l’estat de la qüestió i la llista s’aprova. 

En aquest sentit el Vicerector comenta que una foto fixa dels grups de recerca no és 
una mala opció. 

Quan a l’actuació de la subcomissió encarregada d’avaluar les sol·licituds presentades 
a la UIB per esser avaluades posteriorment pel Comitè d’Ètica de la Investigació de les 
Illes Balears (CEI-IB), s’han avaluat favorablement les sol·licituds presentades per 
Natalia Romero, Aina M. Galmés, Laura Capitán, Elena Gervilla, Miquel D. Ferrer, 
Maria Balle, Josep Mercader. S’està pendent d’informació d’un segon informe de Josep 
Mercader. Els informes d’avaluació esmentats són ratificats per la Comissió 
d’Investigació. 

Es ratifica, així mateix, la memòria presentat per Paloma Fresno corresponent al gaudi 
d’un any sabàtic a les universitats d’Oviedo i Exeter. 

 

5. Torn obert de paraula 

Ningú en fa ús. 
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I sense més assumptes a tractar, la sessió finalitza a les 13.30 hores. 

 

Totes les denominacions d’òrgans de govern, representació, càrrecs, funcions i 
membres de la comunitat universitària, com qualssevol que en aquesta acta apareguin 
en gènere masculí, s’han d’entendre referides indistintament al gènere masculí o 
femení, segons el sexe del titular de qui es tracti. 

 

Víctor Homar, president de la 
Comissió, 

 

 

 

 

Pau Balart Castro, 

 

 

 

 

Rafael Bosch Zaragoza, 

 

 

 

 

Miguel J. Deyá Bauzá, 

 

 

 

Emilio Hernández García, 

 

 

 

 

José I. Prieto Arranz, 

 

 

 

 

Jaume A. Segura Fuster, 

 

 

 

 

Eva M. Aguilar Mediavilla, 

 

 

 

Antònia Paniza Fullana, 

 

 

 

 

Maria de la M. Llabrés Segura, 

 

 

 

 

Joana M. Ramis Morey, 
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Alícia M. Sintes Olives, 

 

 

 

 

Maria Canyelles, 

 

 

 

 

Montserrat Rodríguez, 

Xavier Salvà, secretari de la Comissió 
d’Investigació, 
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